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EFFECTS OF BIOFERTILIZATION UNDER VARYING NPK LEVELS ON GROWTH, YIELD AND FRUIT QUALITY OF STRAWBERRY PLANTS
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ABSTRACT

Two field experiments were conducted during the two successive  summer seasons of 1999/2000 and 2000/2001 at the Experimental Station Farm, at Abeis, Faculty of Agriculture, Alexandria University to investigate the responses of strawberry plants (cv. Comarosa) to the inoculation with Halex-2 biofertilizer under five varying NPK levels ; 100-70-96, 150-105-144, 200-140-192(recommended), 250-175-240 and 0-0-0(control)kg N-P-K fed.-1. The results revealed that increasing NPK applied rate or inoculation with Halex-2 biofertilizer was accompanied with significant increases in leaf area, number of crowns, and fresh and dry masses plant-1. The mineral contents of leaves (N, P and K) , flowering traits (earliness and number of flower trusses plant-1) and yield potentials (early yield plant-1 and per m2, marketable yield/m2, non-marketable yield/m2, total yield plant-1, and per m2 , and average fruit weight) were positively and significantly responded as a result of NPK application or biofertilizer inoculation treatments. These treatments enhanced some fruit quality characteristics (total soluble solid, total titratable acidity, and reducing-, non-reducing-and total sugars). Application of 150-105-144 kg NPK fed.-1 (75% of the recommended NPK level) combined with Halex-2 biofertilizer appeared to be the most economical and efficient treatment combination ,which gave a balanced vegetative growth and a higher yield potential with a good fruit quality.

الملخص العربي

تأثير التلقيح الحيوي تحت مستويات مختلفة من النتروجين والفوسفور والبوتاسيوم  على نمو ومحصول وجودة ثمار نباتات الفراولة

محمد عبد اللطيف الشال وسناء مرسى العربي وإبراهيم محمد غنيم وحسن عنتر

قسم الخضر ـ كلية الزراعة ـ جامعة الإسكندرية
أجريت دراسة حقلية خلال موسمين متتالين لعامي 2000/2001 و 2001/2002 بالمزرعة التجريبية كلية الزراعة – جامعة الإسكندرية وذلك لدراسة مدى استجابة نباتات الفراولة( صنف كماروزا) للتلقيح بالسماد الحيوي (هالكس 2) تحت مستويات مختلفة من النتروجين والفوسفور والبوتاسيوم (صفر, 50 , 75 ,100 و125% من المعدل الموصى في الإنتاج التجاري وهو ن 200 – فو 140 – بو 192 كجم للفدان). أوضحت الدراسة أن زيادة معدل التسميد المعدني من النتروجين والفوسفور والبوتاسيوم أو التلقيح بالسماد الحيوي (هالكس- 2) قد أدى إلى زيادات معنوية في كل من المساحة الورقية وعدد التيجان والوزن الطازج والجاف للنبات, وكذلك فإن المحتوى المعدني للأوراق من  (ن – فو – بو) والصفات الزهرية (التبكير في الإزهار وعدد العناقيد الزهرية) قد استجابت معنويا لكلى العاملين,كما أوضحت النتائج أن القدرة المحصولية (المحصول المبكر للنبات وللمتر المربع  والمحصول المسوق وغير المسوق لكل متر مربع  ومحصول النبات والمتر المربع ومتوسط وزن الثمرة) قد زادت بزيادة معدلات السماد الكيماوي المركب أو بمعاملة التلقيح الحيوي, ولقد أشارت الدراسة أيضا أن زيادة معدلات السماد الكيماوي المركب أو معاملة التلقيح الحيوي قد أدت إلي تحسين في بعض صفات الجودة (المواد الصلبة الكلية الذائبة وفيتامين ج ومحتوي الثمار من السكريات المختزلة وغير المختزلة والكلية), ولقد أوضحت النتائج أن إضافة السماد الكيماوي المركب عند مستوي 75% من المعدل الموصي به وهو 150ن – 105 فو– 144 بو كجم  للفدان مع التلقيح بالسماد الحيوي (هالكس- 2) كان أفضل المعاملات العاملية كفاءة حيث أعطت نموا خضريا متوازنا وأعلى محصول مع افضل جودة لثمار الفراولة .
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